
No. 2 Bucureşti, Februarie 1 908 Anui XXIV 

BU LETINUL 
�OCIET1\ŢI I  PO hlTECN I C E  

PARTF.A TECl\llCĂ 

Sedinta Vomitetnloi de la 22 Decembrie 1907 

Şedinţa se deschide la orele 9. 1 5  sub preşedenţia d-lui I. Gh. 
Cantacuzino. 

Prezenţi d-nii membrii : E. Balaban,  G. Constantinescit, Al. 
Cottescu, S. Gheorghiu, 1\ . Hârjă11 , A. Ioachimescu ,  I. Ionescu, 
E. Pa111gratfi, Al. Periefeanu, G. Popescu , A. Saligny, M. Saligny, 
I. Theodor şi V. Voiculescu. 

Se citeşte procesul-verbal al şedinţei precedente. Cu această 
ocaziune se naşte o discuţiune, la cari iau rarte d-nii Cantacuzino, 
.-1 . Saligny şi Al. Cottescu asupra faptului dacă în procesul-verbal 
să se treacă toate consfătuirile şi schimbările de vederi ce au avut 
loc înainte de alegerea Preşedintelui .  

D-l Ionescu spune că atât vechiul regulament cât ş i  obiceiul 
de până acum era ca procesul-verbal să rezume toate părerile şi 
ideile emise de membrii Comitetului, căci numai ast-fel membrii So
cietăţei pot fi puşi în curent cu ce se face aci. 

Se admite suprimarea unor părţi din procesul-verbal şi se decide 
ca pe viitor, pentru a nu se mai face ştersături în condica de pro
cese-verbale ,  să se prezinte mai Înainte conceptul la aprobarea 
Comitetului şi numai după aprobare să se treacă în acea condică 
definitiv . 

Procesul-verbal se aprobă cu oare-cari modificări. 
La ordinea zilei bugetul şi chestiunea Buletinului : 
D-l A .  Saligny cere întervertirea ordinei de zi spre a se începe 

cu Buletinul ; această chestiune trebuie �ă fie regulată înainte de 
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sărbători pentru a se putea lua măsurile necesare pentru publicarea 
revistei. 

Propunerea se admite . 
D-l Preşedinte Cantacuzino spune că anul trecut fusese pre

văzut 8000 lei pentru buletin şi s'a cheltuit 7363. Pentru anul cu
rent s'a ·prevăzut tot suma de . .  8 .000 Iei ; putem să intervenim însă 
ca ·Buletinul să fie o sursă de venituri pentru Societate : anunţurile 
pot fi sporite şi în acest scop acţiunea fie-căruia din noi este ne
cesară ; pentru buletipul oţicial, nu se dă de . cât 1 0  numere Mini
sterului ; ar tebui ca acest Buletin să nu lipsească din toate biurou
rile tecnice ale Statului sau Judeţelor ; vom mai interveni şi la cele
lalte Ministere pentru abonamente la Buletin. 

. . 

D-l · Ioachimescu este de părere că ar trebui insistat să se abo-
neze la Buletinul Societăţei, bibliotecile tecnice de pe lângă diferite 
Servicii. 

D-l Voic1ttlesc1't este de părere să se ceară Ministerului sporirea 
sumei de la 3000 la 4000 lei, întru cât acea sumă abea acoperă 
cheltuelile de publicare, neţinând seamă de cele-lalte cheltueli ce le 
face Societatea pentru tipărire, cu corecturile, etc . 

D-l Preş�dinte spune că în ceea-ce priveşte i�dacţia Buletinului, 
d-l V. Cristescu care fusese însărcinat până anul trecut cu aceasta, 
fiind numit Director al fabricei de la Letea, nu mai poate continua 
a fi redactor ; cum însă chestiunea de redacţiune este foarte impor
tantă, d-sa s'a preocupat de aceasta şi a căutat să găsească o per
soană care să dispuc de timp şi care să inspire destule garanţii. 
D-sa comunică că d-l C. Răileanu, inginer-şef şi Directorul fabricei 
de chibrituri a acceptat ac-.easta însărcinare sub rezerva aprobărei 
Comitetului. 

D-l A. Saligny spune că a vorbit cu d-l Răileanu în această 
privinţă, îl recomandă . Comitetului şi zice că trebuie să fim mulţu
miţi că d-sa şi-a luat această grea sarcină. 

Comitetul aprobă numirea d-lui Răileanu ca redactor al Bu
letinului. 

D-l .I. Ionescu face o propunere in privinţa Buletinului şi spune 
că fiind de mult timp în Comitet cunoaşte toate sforţările cari s'au 
făcut pentru a se pune Buletinul nostru la nivelul Buletinelor socie
tăţilor similare din străinătate, nu s'a ajuns însă până acum la acest 
rezultat în ceea-ce priveşte publicarea lµcrărilor importante

' 
sau chiar 
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a celor curente ce se fac la noi m ţară. Arată cum acu'm trei ani 
s'a ales ca redactor Secretarul Consiliului tecnic pentru a se da la 
Buletin lucrările ce trec pe acolo şi cum d-l Cottescit, fostul nostru 
preşedinte, a cerut la Minister autorizarea pentrn acest lucru. Re
zultatul aşteptat nu · s'a obţinut, după cum c�noaşteţi. Din experienţa 
care o are şi din cazurile pe care le cunoaşte, d-sa atribue nepu-· 
qlicarea lucrărilor în Buletin faptului că ingineri bătrâni nu au timpul 
să scrie articole pentru Buletin, iar celor tineri nu li se permit să 
publice lucrările făcute de servicii, lucrări care nu sunt numai ale 
lor proprii. Inginerilor trebue apoi să li se dea timpul şi mijloacele 
necesare pentru a studia şi redacta articolele. Numai dacă Directorii 
şi şefii de Serviciu ar permite, ar îndemna şi ar impune publicarea 
lucrărilor făcute, numai atunci Buletinul ar fi Monitorul descrierei 
lucrărilor tecnice de la noi din ţară. De aceia d-sa propune pe lângă 
redactorul responsabil pentru scoaterea regulată a Buletinului să se 
aleagă un comitet de patronagiu al Buletinului compus din Directori 
şi şefi de Serviciu din diverse Ministere şi ' din persoanele cele mai 
bine cunoscute în diferite specialităţi, cum se face la alte reviste 
străine. Membrii acestui comitet nu scriu, sau scriu rar, în schimb 
ei caută să procure materii pentru acele reviste. D-sa îşi exprimă 
speranţa că cu un asemenea comitet de patronagiu, Buletinul nostru 
va prospera ; în tot cazul este evident că dacă n'ar îmbunătăţi starea 
actuală, în nici un caz nu o va înrăutăţi, şi de aceia roagă comi
tetul să accepte ideia şi să o experimenteze. 

D-l A. Saligny spune că această propunere nu poate fi decât 
acceptată. Comitetul de patronagiu pus sup preşidenţia Preşedintelui 
Societăţei ar putea da un bun avânt Buletinului nostru . . 

D-l Preşedinte Cantacuzino spune că punerea Buletinului sub 
patronagiul unor persoane bine cunoscute, ar da un mare succes 
moral Buletinului ; acel Comitet se va imprima pe fie-care număr 
din Buletin, iar membrii lui vor căuta să aj.ute realmente Buletinul. 

Comitetul aprobă alegerea unui Comitet de patronagiu. 
D-l G. Constantinescu cere o explicare asupra celor spuse de 

d-l Ionescii şi anume dacă Comitetul de patronagiu are rolul de a 
impune inginerilor să publice lucrările sau numai de a li se da per
misiunea de a publica. Serviciile au dat voe şi dau încă să se pu
blica ori-ce. 

D-1 Ionescit spune că nu a vorbit de presupuneri ci de lucruri 
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pozitive pe care le cunoaşte personal. Crede însă nemerit a nu cita 
anume cazun. 

D-l Cantacuzino răspunde d-lui Constantinescu, că Comitetul 
de patronagiu nu va avea rolul de a obliga, ci de a }ndemna şi a 
permite să se publice. Membrii lui pot face cum vor crede şi cum 
vor putea ms.i bine, neavând mandat imperativ dela Societate . 

D-l G. Constantinescit spune că mij locul propus de patronarţ 
este slab. Cum vom obţine lucrările particulare ? S'a fâcut expoziţia, 
s'a ţinut Congresul Petrolifer şi nu s'a publicat nimic despre ele . 
Cauza este că până acum a fost redactor unic ; trebue comitetul de 
re:facţie compus din mai  multe persoane, aşa că fie-care să-şi ea o 
chestiune de studiat. Cere un comitet de redacţiune compus din 5 
tineri care să se ocupe de Buletin ; să facă descernământul artico
lelor primite spre a nu transforma Buletinul numai în o simplă cro
nologie a lucrărilor. Spune apoi că sunt mulţi tineri . cari stau cu 
articolele gata în sertar şi nu le trimit căci nu ştiu dacă ele sunt 
primite sau nu la redacţie. D-sa spune că a publicat o nouă teorie 
a betonului armat şi că mulţi i-au spus că acel articol nu făcea 
pentru Buletin, că nu pricep funcţiunile hiperbolice din el. Aceasta 
ar trebui lămurit ; să se ştie ce se poate publica şi ce nu.  

D-l Ionescu spune că nu ştie să se fi trimis la Buletin vre-un 
articol în ultimii 3 ani, care să se fi respins de la publicare. Din 
contră ştie că redactorul trebuia să alerge mult după articole. 

D-l Perieţeanu spune că nu crede că articolele d-lui Consta11-
tinescu să nu fi fost pricepute de membrii Sosietăţei .  E de părere 
cum că în Buletin să nu. se publice chestiuni de analiză pură ; se 
poate publica însă ori-ce chestiuni de matematică, aplicate la arta 
inginerului . 

D-l Hârjău spune că d-l Constantinescu cere mai mulţi re
dactori. D-sa aprobă . ideia aceasta, însă d-sa vede în Comitetul de 
patronagiu, comitetul de redacţie ce-l cere d-l Constantinescu. Pa
tronarea nu trebuie să se ia aci în sensul vag obicinuit, ea va fi 
efectivă, căci fie-care membru va stărui pentru ridicarea nivelului 
Buletinului. Dacă nu s'a publicat nimic pentru Expoziţie şi Congresul 
Petrolifer, este că nu s'a găsit ilimer:ii care să scrie ceva şi să tri
mită la Buletin. Comitetul de patronagiu nu va opri pe tineri de a 
lucra, ci„din contră îi va sfătui şi îi va îndemna. Ideia de patronagiu 
este excelentă şi trebueşte menţinută. 

D-l Ioachimescu. spune că sistemul cu mai mulţi redactori s·a 
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aplicat deja ş i  n'a dat rezultate. Redactorii se lasă unul pe altul ş 

. Buletinul nu ese la timp. Redactorul trebue să fie unic ; el nu este 
scriitorul, ci cel ce adună materia, o coordonează şi face toate o
peraţiunile necesare până la apariţiune. Experienţa a arătat că numa 
cu un singur redactor responsabil Buletinul apare regulat. 

D-l Cantacuzino spune că dacă Comitetul de Patronaj găseşte 
că ar fi chestiuni de studiat, nu-'l împedică nimica ca să însărcinez e 
pe unul sau mai mulţi tineri care să studieze. Comitetul Societăţei 
este respunzător de publicarea Buletinului, trebue  însă o persoariă 
c1re să-l execute. Redactorul este indispens9.bil şi trebue să fie ui1ic. 

Dacă el însă nu poate să îndeplinească această însărcinare, va 
putea să-şi ea ori-câte ajutoare va voi, noi însă trebue să ştim cine 
raspunde de apariţiune. 

Vom căuta apoi să ameliorăm succesiv Buletinul, toate mă
surile nu se pot lua deodată. 

D-l G. Constan�inescu luând din nou cuvântul spune că ar 
trebui să fie stimulaţi puţin cei ce scriu .  Nu s'a reuşit numai prin 
mijloacele aplicate până acum, nu se va reuşi nici cu Comitetul de 
Patronagiu. Trebuesc tineri care să scrie. Citează „Gazeta Matematică" 
şi „ Revista Petroleului şi de Mine" cari au fost scoase de tineri şi 
au reuşit. 

D-l Preşedinte spune că nu înţelege de ce stimulent vorbeşte 
d-l Constantinescu. Crede că singurul fapt al publicărei operelor 
cuiva este cel mai puternic stimulent. 

D-l Constantinescu cere plata articolelor, tot cea ce prisoseşte 
din venitul Buletinului să fie . repartizat la cei ce scriu în Buletin .  

D-l Preşedinte arată revista „ Geniu Civil" l a  care este un co
mitet superior de redacţiune ai cărui membrii nu scriu, sau scriu 
rar, şi un · singur redactor şef care se ocupă cu imprimarea. Bule
tinul nu va putea apare bine de cât dacă se vor găsi persoane cu 
bună voinţă pentru el ; în ceea-ce priveşte plata articolelor, aceasta 
este un desiderat pentru viitor, când vom dispune de excedente. 

· D-l Ionescu spune că sistemul cu plata articolelor a fost în
cercat de d-l I. Brătiami când a· fost redactor al .Buletinului care 
a pus plata sa la dispoziţie pentru a se plăti articolele. Sistemt.ţl 
n a dat rezultate. In Bu.letinul din acel an articolele cele mai impor
tante au fost cele scrise fără plată după insistenţele puse pe lângă 
ingineri de către d-l Anghel Saligny care era atunci Preşedintele 
Societăţei. 
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D-l Pangrati spune că este lucru obicinuit ca să se propue de 
multe ori lucruri cari au fost experimentate şi n'au dat rezultat; şi 
aceasta nu numai la noi, dar şi la alte reviste. D-sa vorbeşte în 
cunoscinţă de cauză căci a fost redactor la mai multe reviste literare, 
politice, etc. şi nu dintre redactori numai cu numele, dar care a 
scris şi le-a susţinut băneşte. Cunoaşte · apoi situaţia şi la alte multe 
reviste de la noi. Nici una din ele nu poate să plătească articolele 
ce i se trimit. „ Convorbirile Literare" ce apar de atâta vreme, de abia 
aqul acesta şi-a putut acoperi cheltuelile cu veniturile ei proprii. 
„ Viaţa Românească" ,  cea mai răspândită revistă de la noi de abia 
plăteşte unele articole literare, de şi are peste 3000 cititori; ea este 
însă în deficit până azi. Cu lipsa de scriitori de la noi, cu numărul 
restrâns de cititori şi cu multe ocupaţiuni ce trebue să avem pentru 
a putea trăi, nu este posibilă o mişcare mai mare pentru scris şi 
citit. Dacă sunt unele reviste care reuşesc la noi, aceasta se datoreşte 
faptului că la ele sunt câte 2-3 persoane care 'şi pun toată voinţa 
şi timpul disponibil, şi alţii cari o susţin băneşte, cum e la „ Gazeta 
Matematică" de care a vorbit D-l Constantinescit. Trebue şi noi să 
câştigăm cât mai multă bună-voinţă, însă trebue să numim un singur 
redactor responsabil, care să adune materia, cea ce nu e uşor, căci 
mulţi promit şi puţini dau. Redactorul să se ocupe cu ceea ce se 
numeşte bucătăria Redacţiei . Ideia dată de d-l Ionescu este bună 
căci ea este rezultatul experienţei pe care o fac cei ce scriu. Tinerii 
nu au trecerea celor bătrâni ; celor mici li se refuză uşor, celor mari 
mai greu sau chiar de loc. Membrii Comitetului de Patronagiu nu 
vor scrie, nu vor imprima, ci vor stărui, îndemna şi ruga pe alţi 
să- facă articole. Comitetul de Patronagiu ar trebui să se adune 
odată pe lună şi la şedinţele lui să se cheme şi acei tineri cari 
vroesc să scrie. Redactorul şef, sau ori cum s'ar numi, trebue să 
fie unul singur. După cât cunoaşte pe d-l Răileanu i se pare că 
d-sa ar putea îndeplini cu succes această însărcinare. 

D-l · Cantacuzino propune ca în loc de Comitet de Patronagiu, 
să se· zică Comitet superior de redacţiune ca să nu se crează că 
acel comitet nu are un rol bine determinat. El va lucra după cum 
va crede mai bine, fără a i se da atribuţiuni anumite, sau a-i im
pune şedinţe. 

Se aprobă denumirea de Comitet superior de redacţiune. 
D-l Balaban nu e de părere ca Comitetul superior să ţie şe

dinţe . E destul ca redactorul să se ducă pe la fie-care membru. 
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D-l Cantacuzino cere să  fixăm o şedinţă în  care să  se  aleagă 
acel comitet. 

D-l Saligny A ., cere a se face azi alegerea acelui Comitet. 
D-l Cantacuzino spune că nu trebue să ne grăbim, ca să nu 

uităm persoane care putea să ne fie de ma_re folos ;. să facem numai 
o încercare a alcătuirei listei . . 

D-l Theodor susţine fixarea de pe acum a listei, car� va tre
bui să se publice în numărul de pe Ianuarie. 

Se procede la formarea l istei Comitetului superior de Redacţiune. 
D-nii A. Saligny şi E. Pangratti sunt de părere a nu se 

pune prea multe persoane .  
D-l Ionescii cere ca să nu rămâie specialitate ne representată 

în Comitet ca architecţi, militari, etc . 
Se ia în discuţiune bugetul Societăţei . 
La venituri, se sporeşte faţă de anul trecut suma cu dobânzile 

celor 8 .OOO lei depuşi anul acesta ; la cotizaţiuni se prevede numai 
cotizaţiunile pe anul 1 908 a tuturor membrilor, iar la anunţuri se 
sporeşte suma cu 700 lei , după rezultatul obţinut anul trecut . 

La cheltueli, d-l Preşedinte spune că este de părere, pentru a 
da viaţă Societăţei să le sporim şi să renunţăm la excedente mari, 
cari lasă Societatea în lăncezire. Se admite un spor de 1 .400 lei la 
chiria localului faţă de anul . trecut ; 500 lei spor la întreţinerea mo
bilierului ; un adaos de 1 50 lei pentru abonamente la reviste între 
cari „Convorbiri literare" şi „Viaţa Românească" . Se ridică cu 
200 lei capitolul „ Imprimate" ,  din cauza epuizărei rezervelor ce 
aveam. Se sporeşte la 1 .000 . lei de la 500 capitolul „Biblioteca" 
pentru cumpărare de cărţi tecnice. Se mai adaugă 300 lei la lu
minat în vederea conferinţelor ce se proiectează a se ţine anul 
acesta. In fine se admite sporul de 1 . 200 lei la „diverse" în vederea 
unor cheltueli ce probabil va fi nevoie a se face în cursul anului 
şi a căror comunicare se va face ulterior. 

Cu modul acesta bugetul se presintă cu cifrele indicate în anexă 
şi se aprobă. 

Şedinţa se ridică la orele 1 1  p. m.  
Aprobată în şedinţa Comitetului de la 4 Februarie 1 908. 

Preşedinte, I, GB. CANTACUZINO 
Secretar, I. D. Teodor 
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BUGETUL DE VENITURI ŞI 
1 1  DECE M B H IE 1907 -

VENIT URI (Votat în �edinţa comitetului 

o 
z 

i 
I 

NATURA VENITURILOR 

l i Sold din anul 1 907 
I 
I 

I, I 11 
I I 

' i 7 1 7 ,891 26 1 ,70 , 
2 1 Dobânda capitalului social . 1 6.024, 75' 6.585,00 

3!' Incasări din cotizaţiu� i . . ! 1 3 .830,001 1 3.626,001; 
I I l i I 

I ! 4 Sumă ce se încasează de j 1 · ! la M. L. P., pentru pu- ' : , , 
blicarea „Buletinului 0- I i i I ' 
ficial " . . . . . . . . I 3 .000,0011 3 .000,00 1 - '\ . . I l j I. 

b Dm abong_mente şi anun- 1 J1 I li ci uri. . . . . . . . . 3.300,00 , 4.000,00 · 
. . I ,, 
. 

Total . . . .
1
1 26.872,M1

l
12 7 .472,mJ/ 
I i ' 11 1: 

I i jl /, ,. ,ii i : 
1 1 /! 
1 1 I, 1 ! I ! I I ' I  I !/ I 
11 I: 

Bucureşti, 22 Decen1-brie 190 7  

DESVOLTĂRI 
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POLITEONIOA 

CHEL TUELI PE ANUL 1908 
1 DECE M B R I E  1908) 
de la 22 Decern brie 1907) CHELTU ELI 

NATURA CHELTUELILOR 
o 

z 

I !! I 
1 ! 11 Chiria localului şi abona- 1 j mentul la apă. . . 

21 Jntreţinerea localului . 

3 j Cornpl��tarea .şi întreţinerea j ! 
mob1herulu1 . . . . . 11 

4 1 Incălzitul 

5,J Luminatul 

6 1 Biblioteca 

7 l Abon. la ziare şi reviste 
I 

8
1
\ Buletin şi redacţie. 

• 1! ,, ,, . I I, I: ' 

3.Goo : " 
I 
i i 

800' 1 
I 
I 

1 .500 \ 1 1 
i .000 1 
1 .000! \ 

500 · : !  
1 .050 1 

! 1 , . 
8.000 1 !1 9:\ Imprim. şi chelt. de biurou . i 800: 1 

1 0
! 

Lefuri . ' 
3 .840! 1 

I 1 1 1 1' i . . 'fi . I ' 11 11 ranspot un ş1 grah caţ1e . i j 300
! i 1 I, I 

1 2 1 Ch�ltu�li de representare \ I 

I 
5.000

1 

800 1 
2.000 100011 
l .30

� 1 
1 .0001

' 

1 . 1 50 1 
8.ooo \ 
I .OOO 
3.840 

300 

300 : ' ş1 ajutoare . . I 3001 
1 3,I Diverse . 11 :i lO l .500 

1 Total . . 1! 23.ooo! l;-2
-

7
-
. 1
-
9
-
0

11 

DESVOLTĂRI 

Casier, G Popescu 
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